

学校编码: 10384  
学号: 25220141151767

分类号\_\_密级\_\_  
UDC\_\_

厦 门 大 学

硕 士 学 位 论 文

村民主体视角下的传统乡村聚落变迁研究  
——以泉州市樟脚村为例

Research on Changes of Traditional Rural Settlement from  
The Perspective of Villagers

——Take Zhangjiao Village in Quanzhou as an Example

徐斌

指导教师姓名: 戴志坚 教授

专 业 名 称: 建筑学

论文提交日期: 2017 年 月

论文答辩时间: 2017 年 月

学位授予日期: 2017 年 月

答辩委员会主席: \_\_\_\_\_

评 阅 人: \_\_\_\_\_

2017 年 月

## 厦门大学学位论文原创性声明

本人呈交的学位论文是本人在导师指导下，独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果，均在文中以适当方式明确标明，并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规范（试行）》。

另外，该学位论文为（ ）课题（组）的研究成果，获得（ ）课题（组）经费或实验室的资助，在（ ）实验室完成。（请在以上括号内填写课题或课题组负责人或实验室名称，未有此项声明内容的，可以不作特别声明。）

声明人（签名）：

年 月 日

厦门大学博硕士学位论文摘要库

## 厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文，并向主管部门或其指定机构送交学位论文（包括纸质版和电子版），允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索，将学位论文的标题和摘要汇编出版，采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于：

1. 经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文，  
于 年 月 日解密，解密后适用上述授权。

2. 不保密，适用上述授权。

（请在以上相应括号内打“√”或填上相应内容。保密学位论文应是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文，未经厦门大学保密委员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的，默认为公开学位论文，均适用上述授权。）

声明人（签名）：

年 月 日

厦门大学博硕士学位论文摘要库

## 摘要

伴随着全球化、现代化和城市化的不断发展，我国许多传统村落都遭受到了严重的破坏，传统建筑荒废、破坏现象严重。乡村聚落大量新建筑营建，传统的地域特色逐渐消失。对于传统的乡村聚落而言，如何保护老建筑，如何调节新旧之间的矛盾以及如何改善村民生活质量是当下亟待解决的问题。本文主要内容是以村民主体为视角来研究乡村聚落的变迁过程，并尝试提出应对策略，为传统乡村聚落的保护及更新提供思路。

本文选取福建省十余个乡村聚落作为研究样本，探究其普遍特征，并以福建省泉州市樟脚村作为主要研究对象，以村民视角探索村落变迁过程。樟脚村被评为“福建省传统村落”“福建省历史文化名村”，村落内有一片保存完好传统村落区域，其余地区基本为新建建筑，这为本文的比较研究提供了一个有力的样本。

论文首先对研究背景及研究现状进行解读，解释涉及到的相关概念，明确研究目的，提出论文的研究框架。第二章对构成乡村聚落的主客体要素进行分析，确立村民主体的研究视角，并引入认知概念，建立村民主体认知框架，完成从问题到方法的转化。第三章第四章为论文的重点，分别在村民主体认知框架的基础上，研究传统以及现代时期村民对于乡村聚落客体要素认知的异同，分析传统乡村聚落地域性特征形成的原因，探究乡村聚落的变迁机制以及内在联系。第五章第六章基于变迁机制的总结提出针对乡村聚落变迁应对策略。总结经验，发现不足，并期望对于传统乡村聚落的保护更新产生积极的影响。

**关键词：**村民主体；乡村聚落；变迁

厦门大学博硕士学位论文摘要库

## Abstract

With the continuous development of globalization, modernization and urbanization, many traditional rural settlements in China have suffered serious damage. A large number of new dwellings are built, the traditional regional characteristics gradually disappeared. For the traditional rural settlements, how to protect old dwellings, how to adjust the contradictions between old and new and how to improve the quality of life of the villagers is the urgent problem to be solved. The paper studies the change process of rural settlements from the perspective of villagers' subject, and tries to put forward the countermeasures to provide ideas for the protection and renewal of traditional rural settlements.

The paper chooses more than ten rural settlements in Fujian Province as a research sample, explores its general characteristics, and takes the Zhangjiao Village of Quanzhou City, Fujian Province as the main research object, explores the process of village change from the perspective of villagers. Zhangjiao village was named "traditional village in Fujian Province," "historical and cultural village in Fujian Province", the village exists in a well-preserved traditional rural settlements, the rest of the basic building are the new buildings, which for the comparative study of this article provides a strong sample.

First of all, the paper analyzes the background and research status, explains the relevant concepts involved, clarifies the purpose of the study, and puts forward the research framework of the paper. The second chapter analyzes the main and object elements of the rural settlement, establishes the research perspective of the villagers' subject, introduces the cognitive concept, establishes the villagers' cognition framework, and completes the transformation from the problem to the method. The third and fourth chapter are the most important chapters, on the basis of the cognition framework of the villagers, studies the similarities and differences between the villagers' cognition of the



rural settlements` factors in the traditional and modern times, analyzes the causes of the regional characteristics of the traditional rural settlements, explores the mechanism of the rural settlement. Chapter five and six based on the summary of the transition mechanism, puts forward the strategies for the resettlement of rural settlements. Summed up experience, found inadequate, and expected to have a positive impact on the protection and renewal of traditional rural settlements.

Key words: the subjectivity of the villagers, rural settlements, changes

## 目录

摘要.....	I
Abstract .....	III
<b>第一章 绪论 .....</b>	<b>1</b>
<b>1.1 研究背景 .....</b>	<b>1</b>
<b>1.2 研究现状 .....</b>	<b>2</b>
1.2.1 关于乡村变迁的研究 .....	2
1.2.2 关于乡村聚落的研究 .....	3
1.2.3 村民主体视角下乡村聚落的研究 .....	4
<b>1.3 研究对象及相关概念辨析 .....</b>	<b>5</b>
1.3.1 研究对象 .....	5
1.3.2 相关概念的辨析 .....	5
<b>1.4 研究目的与意义 .....</b>	<b>8</b>
1.4.1 研究目的 .....	8
1.4.2 研究意义 .....	8
<b>1.5 研究方法 with 框架 .....</b>	<b>9</b>
1.5.1 研究方法 .....	9
1.5.2 研究框架 .....	10
<b>1.6 本章小结 .....</b>	<b>10</b>
<b>第二章 乡村聚落的解读与村民主体视角的确立 .....</b>	<b>12</b>
<b>2.1 乡村聚落的解读 .....</b>	<b>12</b>
2.1.1 乡村聚落的构成 .....	12
2.1.2 乡村聚落的演变的基本进程 .....	14
<b>2.2 村民主体视角的确立 .....</b>	<b>17</b>
2.2.1 乡村营建的参与者 .....	18
2.2.2 自组织与他组织的博弈 .....	19
2.2.3 村民主体立场的明确 .....	21
<b>2.3 村民主体认知框架 .....</b>	<b>21</b>
2.3.1 认知理论 .....	22

2.3.2 村民主体认知框架 .....	23
2.4 本章小结 .....	24
<b>第三章 传统乡村聚落村民主体认知及营建策略 .....</b>	<b>25</b>
<b>3.1 传统乡村聚落村民生态认知及营建策略 .....</b>	<b>25</b>
3.1.1 传统乡村聚落村民的生态认知 .....	25
3.1.2 生态认知下的乡村聚落营建策略 .....	26
3.1.3 生态认知下的樟脚村聚落特征 .....	31
<b>3.2 传统乡村聚落村民社会认知及营建策略 .....</b>	<b>38</b>
3.2.1 传统乡村聚落村民的社会认知 .....	39
3.2.2 社会认知下的乡村聚落营建策略 .....	40
3.2.3 社会认知下的樟脚村聚落特征 .....	43
<b>3.3 传统乡村聚落村民空间认知及营建策略 .....</b>	<b>46</b>
3.3.1 公共空间与交往、精神需求 .....	46
3.3.2 公私边界与领域感 .....	48
3.3.3 内部空间与家庭生活观念 .....	49
3.3.4 建筑形式与村民审美观念 .....	51
<b>3.4 本章小结 .....</b>	<b>54</b>
<b>第四章 村民主体认知及营建策略变迁 .....</b>	<b>55</b>
<b>4.1 村民认知变迁的内在动力辨识 .....</b>	<b>55</b>
4.1.1 行政制度之力 .....	56
4.1.2 科技进步之力 .....	56
4.1.3 城镇化之力 .....	57
<b>4.2 村民生态认知及营建策略变迁 .....</b>	<b>57</b>
4.2.1 村民生态认知变迁 .....	57
4.2.2 生态认知变迁下的乡村聚落营建 .....	58
4.2.3 生态认知变迁下的樟脚村聚落变迁 .....	60
<b>4.3 村民社会认知及营建策略变迁 .....</b>	<b>64</b>
4.3.1 村民社会认知变迁 .....	64
4.3.2 社会认知变迁下乡村聚落营建 .....	66
4.3.3 社会认知变迁下的樟脚村聚落变迁 .....	68
<b>4.4 村民空间认知及营建策略变迁 .....</b>	<b>71</b>
4.4.1 公共空间的变迁 .....	71
4.4.2 边界的变迁 .....	73

4.4.3 内部空间与生活观念的变迁 .....	74
4.4.4 建筑形式与审美观念的变迁 .....	76
4.5 本章小结 .....	77
<b>第五章 乡村聚落变迁的应对策略研究.....</b>	<b>78</b>
5.1 原型的保护与转化.....	79
5.1.1 对于生态自然系统的保护 .....	79
5.1.2 对于社会人文系统的保护 .....	79
5.1.3 对于聚落空间系统的保护 .....	80
5.1.4 功能的转化 .....	81
5.2 乡村聚落空间系统变迁应对策略.....	83
5.2.1 关注过程 .....	83
5.2.2 回归院落 .....	83
5.3 新建民居形态的接纳与延续 .....	84
5.3.1 建筑要素归纳与分析 .....	84
5.3.2 建筑师的介入与引导 .....	86
5.5 本章小结 .....	87
<b>第六章 结语 .....</b>	<b>88</b>
6.1 结论 .....	88
6.2 问题与不足 .....	89
<b>附录.....</b>	<b>91</b>
<b>参考文献.....</b>	<b>102</b>
一、主题类书籍: .....	102
二、学术期刊: .....	102
三、学术论文: .....	105
<b>致谢.....</b>	<b>107</b>

厦门大学博硕士学位论文摘要库

## Contents

<b>Chapter 1</b>	<b>Introduction .....</b>	<b>1</b>
1.1	The research background of the subject.....	1
1.2	Research status.....	2
1.2.1	Research on rural change .....	2
1.2.2	Research on rural settlement.....	3
1.2.3	Research from the perspective of subjective cognition on villagers....	4
1.3	Study and interpretation of relevant concepts .....	5
1.3.1	Object of study .....	5
1.3.2	Interpretation of relevant concepts.....	5
1.4	The research purpose of the subject.....	8
1.4.1	Conservation purpose.....	8
1.4.2	Inheritance purpose.....	8
1.5	Research methods and frameworks .....	9
1.5.1	Research methods .....	9
1.5.2	Research frameworks.....	10
1.6	Chapter summary .....	10
<b>Chapter 2</b>	<b>An interpretation of traditional rural settlements and the establishment of villagers' subject .....</b>	<b>12</b>
2.1	An interpretation of traditional rural settlements.....	12
2.1.1	The composition of rural settlements.....	12
2.1.2	The basic process of the evolution of rural settlements.....	14
2.2	The establishment of villagers' subject.....	17
2.2.1	Participants in rural construction .....	18
2.2.2	Self-organization and planing .....	19
2.2.3	The establishment of villagers' subject.....	21
2.3	Villagers' perceptions .....	21
2.3.1	Cognitive theory.....	22
2.3.2	Villagers' cognitive framework .....	23
2.4	Chapter summary .....	24
<b>Chapter 3</b>	<b>Traditional rural settlement villagers' subject cognition</b>	

<b>and construction.....</b>	<b>25</b>
<b>3.1 Ecological cognition and construction strategy of traditional rural settlement villagers.....</b>	<b>25</b>
3.1.1 Ecological cognition of traditional rural settlementvillagers.....	25
3.1.2 Construction strategy of traditional rural settlement villagers.....	26
3.1.3 Construction strategy of traditional Zhangjiao rural settlement villagers .....	31
<b>3.2 Social cognition and construction strategy of traditional rural settlementvillagers.....</b>	<b>38</b>
3.2.1 Social cognition of traditional rural settlementvillagers.....	39
3.2.2 Construction strategy of traditional rural settlement villagers.....	40
3.2.3 Construction strategy of traditional Zhangjiao rural settlement villagers .....	43
<b>3.3 Spatial cognition and construction strategy of traditional rural settlementvillagers.....</b>	<b>46</b>
3.3.1 Public space and communication needs.....	46
3.3.2 Public-private boundaries and domain sense.....	48
3.3.3 Interior space and family life .....	49
3.3.4 Architectural froms and villagers` aesthetic ideas .....	51
<b>3.4 Chapter summary .....</b>	<b>54</b>
<b>Chapter 4 The change in Modern rural settlement villagers` subject cognition and construction.....</b>	<b>55</b>
<b>4.1 The inner motive force of villagers` cognitive change .....</b>	<b>55</b>
4.1.1 The power of the administrative system .....	56
4.1.2 The power of technology .....	56
4.1.3 The power of urbanization .....	57
<b>4.2 The change in Ecological cognition and construction strategy of rural settlement villagers.....</b>	<b>57</b>
4.2.1 The change in ecological cognition of rural settlement villagers .....	57
4.2.2 The change in construction strategy of rural settlement villagers .....	58
4.2.3 The change in construction strategy of Zhangjiao.....	60
<b>4.3 The change in social cognition and construction strategy of rural settlement villagers.....</b>	<b>64</b>
4.3.1 The change in social cognition of rural settlement villagers .....	64
4.3.2 The change in construction strategy of rural settlement villagers .....	66

4.3.3	The change in construction strategy of Zhangjiao .....	68
<b>4.4</b>	<b>The change in spatial cognition and construction strategy of traditional rural settlementvillagers.....</b>	<b>71</b>
4.4.1	Change in public space .....	71
4.4.2	Change in public-private boundaries .....	73
4.4.3	Change in interior space and family life .....	74
4.4.4	Change in architectural forms and villagers` aesthetic ideas.....	76
<b>4.5</b>	<b>Chapter summary .....</b>	<b>77</b>
<b>Chapter 5</b>	<b>Coping strategies of rural settlement .....</b>	<b>78</b>
<b>5.1</b>	<b>Prototype protection and transformation.....</b>	<b>79</b>
5.1.1	Protection of natural ecology .....	79
5.1.2	Protection of social humanities.....	79
5.1.3	Protection of settlement space .....	80
5.1.4	Functional transformation.....	81
<b>5.2</b>	<b>Countermeasure of spatial change of rural settlement .....</b>	<b>83</b>
5.2.1	Attention process .....	83
5.2.2	Return to the courtyard .....	83
<b>5.3</b>	<b>Admission and continuation of new residential form.....</b>	<b>84</b>
5.3.1	Induction and analysis of architecture elements .....	84
5.3.2	Architects` involvement and guidance.....	86
<b>5.4</b>	<b>Chapter summary .....</b>	<b>87</b>
<b>Chapter 6</b>	<b>Epilogue .....</b>	<b>88</b>
<b>6.1</b>	<b>In conclusion.....</b>	<b>88</b>
<b>6.2</b>	<b>Problems and deficiencies .....</b>	<b>89</b>
<b>Appendix.....</b>	<b>.....</b>	<b>91</b>
<b>References .....</b>	<b>.....</b>	<b>102</b>



Degree papers are in the "[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)". Full texts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to [etd@xmu.edu.cn](mailto:etd@xmu.edu.cn) for delivery details.

厦门大学博硕士论文摘要库